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Zentivě se loni nejvíce dařilo v Turecku
Martin Petříček
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* Šéf Zentivy Michal získal prodejem akcií miliardu korun * Odchod české farmaceutické jedničky z burzy je už otázkou týdnů

Šéf domácí farmaceutické jedničky Zentiva Jiří Michal se nemá za co stydět. Před dvěma roky sice investory vyděsil dvojím
varováním před poklesem zisku, dnes ale firma vypadá, jako by ji současné hospodářské problémy minuly. I když jí klesl o
třetinu čistý zisk na 948 milionů korun, dokázala o desetinu zvednout tržby.      
Sám Michal, který v Zentivě pracuje už pětatřicet let a od roku 1990 ji řídí, ještě k tomu za víc než miliardu korun nedávno
odprodal svůj podíl ve firmě francouzské společnosti Sanofi-Aventis. Podstatnou část akcií získal během privatizace do rukou
managementu, další cenné papíry také díky opčnímu programu.

Lékům Česko nepřeje

Zentivě se loni dařilo hlavně mimo Česko. Například v Turecku, kam před dvěma roky vstoupila koupí výrobce generik
Eczacibasi, stouply prodeje skoro na dvojnásobek. Firma přitom mohla utržit ještě víc. »Asi o desetinu nás připravila silná
koruna,« říká finanční ředitel Zentivy Petr Šulc.      
Na domácím trhu, kde Zentiva prodává zhruba čtvrtinu léků, se naopak příliš nedařilo. Tržby v Česku propadly skoro o 12
procent na čtyři miliardy korun. Objemy prodaných léků na předpis totiž kvůli nově zavedeným poplatkům za položku na
receptu výrazně klesly. »Na trhu panovala nejistá situace,« říká Michal. A prý se nedá příliš odhadovat, jak se výrobcům léků
povede v Česku letos.      
»Jestliže celé hospodářství poklesne, jestli se zmenší kupní síla obyvatelstva a pokud pojišťovny nevyberou moc peněz, tak se
bude muset začít šetřit,« předpovídá Michal.      
Zentiva se nyní, poté, co se většinovým akcionářem stal francouzský farmaceutický gigant SanofiAventis, připravuje na ústup z
veřejného obchodování.

První tam, první ven

Před pěti lety ji přitom na burzu jako první firmu od kuponové privatizace uváděl sám současný šéf. »Postupujeme přesně
podle pravidla First in, first out,« říká s nadsázkou Michal.      
Podle Šulce je stažení akcií z pražské burzy otázkou spíše týdnů než měsíců. Mohlo by k němu dojít podle informací HN na
přelomu dubna a května. SanofiAventis, který má nyní 97procentní podíl, bude muset zbývající akcionáře vyplatit. Zatím není
jisté, kolik za jednu akcií dá – částka se může lišit od 1150 korun, které vyplácela během dobrovolného odkupu.
Tu využili všichni velcí akcionáři, kteří v Zentivě drželi dosud nějaký podíl. Kellnerova PPF spolu s pojišťovnou Generali
vydělala hrubým odhadem 1,4 miliardy korun, skupina J&T asi půl miliardy a Belviport Trading, za nímž stojí údajně finančník
Pavel Tykač, zhruba 200 milionů.
Jak bude Zentiva fungovat pod křídly velkého světového výrobce, zatím nechce Michal předjímat. »Žádné velké otřesy
nečekejte,« říká Michal. Sanofi chce Zentivu využít pro posílení přítomnosti ve střední Evropě. Zatím se navíc prý nepočítá, že
by »Zentiva« přestala být »Zentivou«.

Tabulka

Jak se loni vedlo
Zentivě (v mld. Kč)
tržby         2008    2007
             18,38   16,67
- z toho
Česko         4,04    4,57
Turecko       3,19    1,17
Slovensko     2,01    2,13
Rusko         1,56    2,06
provozní zisk 3,25    2,17
čistý zisk    0,95    1,41
investice     1,24    1,37
zaměstnanci   2150    2302
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